
آفتاب یزد- می گل هشترودی: سال تحصیلی گذشته با مشکلات فراوانی 

رو به رو بود که از جمله آن می توان به تعطیلی های پی در پی مدارس اشاره 

کرد؛ این موضوع سبب شده بود تا دانش آموزان به طور کلی از تحصیل جا 

بمانند. در نهایت هم در اســفند ماه سال گذشته با فراگیری ویروس کرونا 

تیر خلاص بر آموزش حضوری زده شــد و دانش آموزان رسما خانه نشین 

شــدند. از طرف دیگر برای اولین بار در کشــور آموزش مجازی راه اندازی 

شــد که با اعتراضات و مشــکلات فراوانی رو به رو بود. این مشکلات از روز 

اول آموزش مجازی شــروع شــد و تا امتحانات پایان ترم نیز ادامه داشت، 

در نهایت هم به قدری حواشــی مربوط به ســامانه شــاد و آموزش مجازی 

پررنگ شد که کارشناســان را به این باور رساند که سال تحصیلی گذشته 

بار علمی برای دانش آموزان به همراه نداشــته است. این در حالی است که 

به دلیل شــیوع مجدد کرونا به نظر می رســد ســال تحصیلی آینده نیز از 

همین قائده مستثنی نخواهد بود، هر چند رضوان حکیم زاده، معاون آموزش 

ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش گفته بود:« در ســال تحصیلی آینده در 

مناطــق قرمز آموزش های ما عمدتاً در بســتر مجازی خواهد بود و در کنار 

آن آموزش های تلویزیونی را نیز خواهیم داشــت. آموزش در مناطق زرد به 

صورت ترکیبی یعنی اســتفاده از بستر فضای مجازی و حضور دانش آموزان 

در مدارس انجام خواهد شد. در کنار این آموزش ها، آموزش های تلویزیونی 

را نیز خواهیم داشــت. همچنین بحث توانمندســازی معلمان برای اینکه 

بتوانند از بســتر فضای مجازی بهره برداری بهتری داشته باشند، در دستور 

کار ما خواهد بود. در مناطق ســفید، آموزش ها به صورت حضوری است که 

عمدتا مناطق کم جمعیت، روستایی و عشایر ما جزو مناطق سفید هستند و 

با توجه به شــرایطی که دارند می توانیم در این نقاط 

آموزش حضوری را داشــته باشیم. برنامه ریزی 

ما به صورتی اســت که آمادگی داریم از همه 

بســترهای مجازی، تلویزیون و حضوری برای 

ادامه و تداوم جریان آموزشــی کشور استفاده 

کنیم. بنابراین هر زمان که شرایط مناسب باشد 

قطعا می توانیم متناســب با بسترها تغییر رویه 

دهیم.» اما به نظر می رسد در پائیز و زمستان 

که به گفته متخصصان امکان شیوع موج جدید 

کرونا بیشتر می شود و از طرف دیگر نگرانی ها 

در خصوص بیمــاری آنفلوآنزا نیز به آن اضافه 

خواهد شــد، مجددا عمده آموزش ها در بستر 

فضای مجازی صــورت پذیرد. با این حال باید 

مشکلات ســال تحصیلی گذشته مورد ارزیابی 

قرار بگیرد تا از بروز دوباره آن جلوگیری شود. 

برای بررســی این موضوع با احسان حضرتی، 

کارشناس آموزشی به گفت و گو نشستیم که 

در ادامه مشروح آن را می خوانید.

 سال تحصيلى گذشته را چطور ارزيابى 
مى كنيد؟

فکر میکنم ســال تحصیلی گذشــته، ســال 

بسیار ســخت و فراموش نشدنی بود. هم برای 

معلمان،هم دانش آموزان و هم خانواده ها. شما 

ببینید از پاییز ســال گذشته، مسائل سیاسی 

پیش آمده، آلودگی های هوا، مشکلات جوی و 

در نهایت همه گیری ویروس کرونا، بیشــترین ضربه 

ممکن را به سیســتم آموزشی زدند. این نکته را هم اضافه کنم که اگه فکر 

کنیم که قبل از شــروع قرنطینه، بقیه مســائل ربطی به سیستم آموزشی 

نداشــته، این یک اشتباه بزرگ  است، به هرحال هر تعطیلی یا حاشیه ای، 

به طور عمد یا غیر عمد سیســتم آموزشی ما را تحت تاثیر قرار می دهد که 

عمده آن، تاثیر منفی است. 

 كمى درباره اين تاثيرات منفى توضيح بدهيد؟
خیلی ساده بگویم، یعنی با هر اتفاقی ضربه جدی به روند تدریس معلمان، 

روند یادگیری دانش آموزان و از همه مهمتر ارتباط بین اولیای مدرســه و 

دانش آموزان وارد می شــود. وقتی یک سری تعطیلات ناخواسته و ناگهانی 

بــه عنوان آلودگی هوا، مشــکلات جوی به وجود 

می آید، یــک معلم برنامه تدریســش دچار وقفه 

می شــود و برای رسیدن به حد نصاب کتاب برای 

امتحانات مجبور به تدریس پرفشار است که خود 

این مسئله، حواشی مختلفی به وجود می آورد. 

و این حواشی تاثیر منفی دارد. روحیه دانش آموز 

و روحیه معلم، اینها در روند یک سیستم آموزشی 

بسیار تاثیر گذار اســت و اگر اینها روحیه خود را 

بنا به هر دلیلی حالا میخواهد مســائل سیاســی 

باشــد یا یک قرنطینه اجباری،  از دســت بدهند، 

بهرحــال تاثیــر منفی برای آمــوزش و یادگیری 

دارد.

 همــه گيرى ويــروس كرونــا و تعطيلى 
مدارس چه تاثيرى داشت؟

بیشترین و جدی ترین ضربه را همین همه گیری 

بیماری کرونا زد. کسی تصور این چنین هجومی را 

نداشت و کسی هم آماده آن نبود.اقتصاد ما ضربه 

خورد،فرهنگ ما ضربه خورد، سیستم کشور دچار 

اختلال شد. سیستم آموزشــی هم در این زمینه 

ضربات جدی را متحمل شــد. مــدارس تعطیل 

شدند، پس از یک هفته تصمیم به آموزش آنلاین 

گرفته شد. خود این تصمیم حاشیه هایی به همراه 

داشت. گروه تشــکیل بده، معلم را هماهنگ کن، 

دانش آمــوز را پیدا کن  خانواده اش را در جریان 

بگذار، فیلم یا فایل آموزشی را تهیه کن، حواست 

به همه چیز باشــد و حواشی زیاد دیگری به علاوه اینها، 

مشکلات اقتصادی خانواده ها برای داشتن گوشی هوشمند و یا اخلاق خاص 

برخی خانواده های دیگر مبنی بر نوع استفاده از گوشی توسط فرزندانشان، 

خود داستان مفصل و غم انگیزی است.  

 بزرگترين مشــكلات آموزش مجازى كه اجبارى شده بود را در 
چه مى ديديد؟

اول من یک نکته ای رو عرض کنم، این کلمه اجباری شــدن برای آموزش 

مجازی، حرف خوبی نیست. 

آموزش مجازی اجباری نشــد. آموزش مجازی بخشــی از روند آموزشــی 

مدارس شده و یک نیاز بوده همیشه. اما خب هیچکس به آن توجه نمی کرد 

و شرایط باعث توجه ویژه شد. ما نیاز  داشتیم به 

سیســتم آموزش مجازی، باید زودتر به سراغش 

می رفتیم ولی مســائل زیرســاختی و مالی مانع 

آن میشد. همه گیری مســئله کرونا و تعطیلی 

اجباری مدارس مجموعه آمــوزش و پرورش را 

مجاب کرد به انجام این کار که البته با مشکلات 

فراوانی همراه بود.

 به نظر شما اين مشكلات چه بود و مقصر 
اصلى چه كسى يا سازمانى بود؟

خــب مهمترین مشــکل زیر ســاخت ها و نبود 

امکانات بود. شــما تهران یا مراکز اســتان ها را 

نبینید، در بسیاری از مناطق کشور این امکانات 

اولیه وجود نداشــت. نه می توان گفت آموزش و 

پرورش مقصر است نه خانواده ها و دانش آموزان.  

این مشــکلات به دلیل ناگهانی شدن این اتفاق 

سریع خود را نشان داد. هیچکس تجربه این کار 

را آن هم اینطور گســترده نداشت و باید تلاش 

می شد تا مشکلات آن رفع شود. 

معلمان محترم بنا به ســابقه یا ســن و ســال 

خودشــان چندان با این فضا آشنا نبودند و این 

خود به خود مسائلی را به وجود آورد. 

دانش آموزان چندین قدم از سیستم آموزشی در 

فضای مجازی جلوتر بودند و این خودش مشکل 

دیگری بود. سخت بود ایجاد هماهنگی و احتیاج 

به زمان داشت. واقعا صبوری معلمان و همراهی 

دانش آموزان و خانواده هایشــان قابل تقدیر است. هر 

چند در این میان برخی خانواده ها تا حدود زیادی قدر ناشناســی می کردند 

و طلبکارانه با معلمان و اولیای مدرسه رفتار می نمودند. 

 كمى بيشتر در خصوص مشكلات آموزش مجازى توضيح بدهيد؟
 سیســتم آمــوزش آنلاین باعث شــد تا حــدود زیادی حریــم خصوصی 

معلمان در اختیار دانش آموزان و خانواده هایشــان قرار بگیرد. در این میان 

خانواده های کمی بودند که در هر زمانی که دلشــان می خواســت با معلمان 

تماس می گرفتند و عرض داشــتند! یکی دنبال رفع مشکل فرزندش بود و 

دیگری ســاعت ۱۲ شب از معلم می پرســید چرا سوال کم داده است !   از 

طرف دیگر امسال در ایام عید هم معلمان سخت مشغول آموزش و امتحان 

بودند و به طــور کلی این روند آموزش مجازی باعث تغییر روند سیســتم 

همه شد.

 به نظر شما سال تحصيلى گذشــته بار علمى براى دانش آموزان 
به همراه داشت؟

به جرات میگویم، خیر ! دانش آموز باید ســر کلاس با معلم مباحثه کند تا 

مطالب را مفهومی و عمیق درک کند. موضوع این نیست که معلم در آموزش 

آنلاین نمی تواند تدریس درست داشته باشد یا دانش آموز متوجه نشود، نه، 

مسئله این است که برخی دروس مانند ریاضی،فیزیک، شیمی ، هندسه و ... 

نیــاز به حضور در کلاس و مدام حل کردن تمرین دارد و دروس حفظی نیز 

نیاز به مباحثه مفهومی دارد.  البته بگذارید این نکته را بگویم که شاید چون 

تازه با این سیســتم روبه رو شــده ایم اینطور فکر می کنیم. قطعا با برطرف 

شدن مشکلات آن، این گونه حواشی نیز از بین می رود. 

 به نظر شــما آموزش آنلاين با پيام رسان ها بيشتر بازده داشت يا 
شبكه شاد؟

شــبکه شاد خودش یک معضل بود. عجولانه برنامه اش را نوشتند و گفتند 

بروید در شاد ! اما همین شــاد حجم اینترنت را میگرفت، حتی وُویس هم 

نمیشد ارسال کرد، چه برسد به ویدیو و فایل درسی.  به همین دلیل مدارس 

به ســمت پیام رسان های دیگر اعم از واتس آپ و اسکای روم رفتند و اتفاقا 

از آنهــا نتیجه و بازخورد گرفتند. هم مــدارس راضی بودند هم معلمان هم 

خانواده ها.  اگر آموزش و پرورش به برنامه شــاد رسیدگی کند و ایراداتش 

را برطرف کند، شــک نکنید می تواند نیازهای آموزش 

مجازی را برطرف کند.

 در حــال حاضر كه كرونا با اوج و فرود 
همراه اســت، ممكن است ســال تحصيلى 
آينده نيز كلاس ها به صورت آنلاين برگزار 
شود، به نظر شــما چه اقداماتى بايد صورت 
گيرد تا با مشكلات قبلى رو به رو نباشيم؟

همین سیســتم شاد را مشــکلاتش را برطرف 

کننــد، معلمان را آمــوزش دهنــد، خانواده ها 

همراهی کنند، زیرســاخت اینترنت ها را قوی تر 

کنند. به هرحال ســال تحصیلی آینده، ترکیبی 

خواهد بود. هم آموزش مجازی دارد هم آموزش 

حضوری.  نیــاز به همراهی همــه افراد درگیر 

در این مســئله دارد. احســاس می کنم آموزش 

مجازی در ســال آینده مشکلات کمتری دارد، 

زیرا این تجربه ناگهانی را به خوبی پشــت ســر 

گذاشته ایم.

 با توجه به اينكــه آموزش آنلاين براى 
اولين بار در كشــور ما اتفــاق مى افتاد، به 
صورت كلى اين شــبكه را چطــور ارزيابى 

مى كنيد؟
هم اولین بار، هم ناگهانــی، اما هم مدارس هم 

خانواده ها به خوبی از پس آن برآمدند و همکاری 

خوبی شــکل گرفت. به همین خاطر احســاس 

می کنم حتی کســانی که در مقابل این سیستم 

مقاومــت می کردند، متوجه شــده اند که این یک نیاز 

برای کشور ما بوده و همکاری همه جانبه به نفع همه است. آموزش مجازی 

یک بازی برد-برد محسوب می شود. 

  اگر نكته ديگرى مد نظرتان هست، بفرمائيد.
وقعیت این اســت که در زمان شــیوع کرونا به کشــور نمی شد آموزش را 

تعطیل کرد. کودکان کلاس اولی تا نوجوانان ســال آخری آســیب دیدند. 

اما اگر می گفتند ســال تحصیلی تجدید شود،آسیب ها بیشتر می شد. باید با 

کمترین آسیب این سال تحصیلی را به پایان می بردند و به نظر بهترین راه 

را انتخاب کردند. امیدوارم ســال آینده با کمترین مشــکلات ممکن در امر 

آموزش مواجه شویم.

 آفتاب يزد در گفت و گو با كارشناس آموزشى مشكلات سال تحصيلى گذشته را بررسى كرد

سال تحصيلى گذشته بار علمى براى دانش آموزان نداشت!
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دانش آموز باید سر کلاس با معلم مباحثه کند تا مطالب را مفهومی و عمیق درک کند. موضوع 

این نیست که معلم در آموزش آنلاین نمی تواند تدریس درست داشته باشد یا دانش آموز متوجه 

نشود، نه، مسئله این اســت که برخی دروس مانند ریاضی،فیزیک، شیمی ، هندسه و ... نیاز به 

حضور در کلاس و مدام حل کردن تمرین دارد و دروس حفظی نیز نیاز به مباحثه مفهومی دارد.  

البته بگذارید این نکته را بگویم که شاید چون تازه با این سیستم روبه رو شده ایم اینطور فکر 

می کنیم. قطعا با برطرف شدن مشکلات آن، این گونه حواشی نیز از بین می رود

معلمان محترم بنا به سابقه 
يا ســن و ســال خودشان 
چنــدان با اين فضا آشــنا 
نبودند و ايــن خود به خود 
مســائلى را به وجود آورد. 
دانش آمــوزان چندين قدم 
از سيستم آموزشى در فضاى 
مجــازى جلوتر بودند و اين 
خودش مشكل ديگرى بود. 
هماهنگى  ايجاد  بود  سخت 
و احتياج به زمان داشــت. 
واقعــا صبــورى معلمان و 
و  آموزان  دانــش  همراهى 
تقدير  قابل  خانواده هايشان 
اســت. هــر چنــد در اين 
ميــان برخــى خانواده ها تا 
ناشناسى  قدر  زيادى  حدود 
با  طلبكارانه  و  مى كردنــد 
مدرســه  اولياى  و  معلمان 

رفتار مى نمودند

اجباری  مجازی  آموزش 

نشــد. آمــوزش مجازی 

بخشــی از روند آموزشی 

مدارس شــده و یک نیاز 

بــوده همیشــه. اما خب 

هیچکــس بــه آن توجه 

نمی کرد و شــرایط باعث 

نیاز   ما  شــد.  ویژه  توجه 

داشتیم به سیستم آموزش 

به  زودتر  بایــد  مجازی، 

ولی  می رفتیم  ســراغش 

مالی  و  زیرساختی  مسائل 

مانع آن میشد. همه گیری 

تعطیلی  و  کرونا  مســئله 

مجموعه  مدارس  اجباری 

آموزش و پرورش را مجاب 

کرد به انجــام این کار که 

فراوانی  مشکلات  با  البته 

همراه بود

امروزه حمل ونقل و ترافيك يكى از بزرگترين مشــكلات جوامع انســانى 
به خصوص در شــهرهاى بزرگ مى باشــد. براى حل اين مشكل مديران و 
مسئولان شــهرى به اســتفاده از انواع سيســتم حمل ونقل عمومى روى 
آورده اند. هدف از اين مقاله تصميم گيرى به منظور انتخاب سيستم بهينه 

حمل ونقل همگانى است.
 امروزه يكي از مسائل اساسي اكثـر شـهرهاي جهـان، مشـكلات پـيش روي 
سيسـتم حمـل و نقـل جهـت پشتيباني از حجم عظيم تقاضا براي جابجايي 
افـــراد و كالا در سطح شهر ميباشد. در حـال حاضـر سيسـتم حمل و نقل 
بسياري از كشورها بـا مشـكلات جـدي همچون تراكم ترافيك در شبكه ي 
خياباني؛ بدتر شدن امكــــان دسترســي بــــه مراكــز مهــم تجــاري، 
اداري، اقتصادي و  افزايش اثـرات مخـرب زيسـت محيطـي روبــرو اســت، 
از طرف ديگر سيستم حمل و نقل شهري به دليـل تنـوع شيوه هاي حمل و 
نقل، تعداد بسـيار زيـاد مكـان هاي مبدأ - مقصد و حجـم ترافيـك بسـيار 

پيچيـده اسـت .
توســعة پايدار، رويكرد غالب تفكــرات قرن اخير اســت. علاقه و توجه به 
توسعة پايدار در مقولة حمل و نقل نيز طـــى دهـة گذشته، همگام با ساير 
جنبه هاى توسعة پايدار، روند رو به رشدى داشته است. توسعة جهـانى رونـد 
حمـل ونقـــل پايـــدار، در سالهاى اخير به شدت در سياست گذارى هاى 
ملى، منطقه اى و حتى محلى در كشورهاى توسعه يافته ديـــده مى شـود 
و از ضرورت هاى پذيرفته شــده براى حمل و نقل است. حمل و نقل پايدار، 
مجموعه اى از سياست ها و دستورالعمل هـــاى يكپارچـــه، پويا، پيوسته و 
دربردارندة اهداف اقتصادى-كالبدى، اجتماعى و زيســت محيطى است كه 
توزيع عادلانه و اسـتفادة مـؤثر از منابع را به منظور رفع نيازهاى حمل و نقل 

جامعه و نسـل هاى آتـى بـه همـراه دارد.
امروزه اغلب فضاهاى عمومى شــهرى و خيابانها بــه دليل افزايش بى روية 
وسايل نقليه و وابستگى الگـــوى زنـدگى بـــه آنها، به شدت تحت سلطة 
ماشــين درآمده اند و همين مسئله موجب بروز مشكالت فراوانى در مسائل 

شـهرى شـده اسـت.
بـــراي حل ايـن مسـأله كـــه چگونه مي توان مناسب تـرين نوع حمـل و 
نقـــل عمومي را در يك كريدور مشـخص شـهري انتخـاب نمود، راه حل 
مناسبي ارائه گـــردد . هـر يـك از انـواع حمل و نقل، داراي خصوصــيات، 

مزايــــا و معايــــب خاصي مي باشند و هر كدام از آنهـا ممكـن اسـت در 
شرايط مختلف به عنوان بهترين گزينه ي انتخابي بكار گرفته شوند. انتخاب 
مناسب ترين نوع حمل و نقـل عمومي مسأله اي است كه همواره مورد توجه 

برنامـه ريزان حمل و نقل و ترافيك شهري بوده اسـت.
بـــا توجـه بـه پايـــدارى حمل و نقل شهرى يزد در سيستم حمل و نقل 
عمومى، پرسش اساسى اين است كه از ميان چهار گزينة اصـلى شـيوة جا 
به جايى عمومى (تاكســى، اتوبوس، پياده روى و دوچرخه) كداميك اولويت 
بالاترى دارد. اهميت اين پرسش در اين اســـت كه تعيين جايگاه و مرتبة 
هريك از اين گزينه ها در ســرمايه گذارى، برنامه ريزى و طراحى فضاهاى 
شهرى متناسب با ايـــن گزينه ها، به توســعة بلندمدت شهر بسيار كمك 

مى كند.
واژه توســعه پايدار را اولين بار به طور رســمى برانت لند در سال 1987 در 
گزارش آينده مشــترك ما مطرح كرد.توســعه پايدار توسعه هاى است كه 
احتياجات نســل هاى آتى براى برآورده ســازى نيازمندى هايشــان تأمين 
كند،توســعه پايدار به معناى واقعى كلمه، به حفظ توســعه در طول زمان 
اشــاره دارد در واقع، اين توسعه عدالت ميان نسل ها است و تلاش انسان را 
براى پيشرفت و توسعه به موازات حفظ محيط زيست و منابع موجود نشان 
ميدهد؛ به عبارت ديگر توسعه پايدار، فرآيند پويا و بى وقف هاى، در پاسخ به 

تغيير فشارهاى اقتصادى، زيست محيطى و اجتماعى است. 
دسترسى به پايدارى در حمل و نقل مستلزم شناخت اثرات متقابل حمل و 
نقل با بخش هاى زيست محيطى، اجتماعى و اقتصادى است؛ زيرا در نهايت 
اثرات اين بخش ها، چگونگى جهت گيرى و ســوق به ســمت اين هدف را 
مشخص مى كنند. در ادامه اين بخش به نحوه تعامل حمل و نقل با بخشهاى 

اقتصادى، اجتماعى و زيست محيطى با هم پرداخته   مى شود.
حمل و نقل همگانى داراى مزايايى چون ســرعت، بهره ورى و امنيت بالا و 
كاهش اثرات منفى زيست محيطى از طريق جابجايى حجم قابل توجهى از 
افراد و در نتيجه اســتفاده كمتر از وسايل نقليه شخصى و آلودگى ناشى از 

آن مى باشد.
با شروع مباحث پايدارى در زمينة شهرسازى، از دهة 1960 تا به امروز هر سه 
بعد محيطى، اقتصادى و اجتماعى آن بسط و گسترش يافته است، اما در اين 
ميان، به مباحث مربوط به پايدارى اجتماعى توجه نشده و هنوز مدل جامع 
و فراگيرى از پايدارى اجتماعى و ابعاد و عناصر سازندة آن ارائه نشده است، 
البته در ســـال هاى اخيـر، اهميت پايدارى اجتماعى به مراتب بيشتر شده 
است. دسترسى عادلانه به حمل و نقل عمومى، ارتقـاى تعاملات اجتمـاعى، 
حمايت از انســجام و توســعة اجتماعى، پياده روى كــودكان و گروه هاى
 آسـيب پـذير و از همـه مهـم تـر ايجـاد سـرزندگى، از ضرورت هاى توجه به

 پياده روى و طرح هاى پياده مدارى است. 

مطالعه موردی

يزد يكى از كلانشــهرهاى ايران و مركز استان و شهرستان يزد مى باشد كه 
در مركز ايران قرار گرفته است. اين شهر در سال 1396 ثبت جهانى شد.

 بافت تاريخى شــهر يزد در تاريخ 16 اسفند 1384 با شماره ثبت 15000، 
به عنوان يكى از آثار ملى ايران به ثبت رسيده  است.شهر يزد به دليل معمارى 
تاريخى ارزشمند و بافت سنتى دست نخورده اش در 18 تيرماه سال 1396 
در فهرست ميراث جهانى يونسكو به ثبت رسيد. اين شهر تاريخى به عنوان 
اولين شــهر ايران و بيســت و دومين اثر تاريخى كشور در فهرست ميراث 

جهانى يونسكو به ثبت رسيد. 
بر اســاس سرشــمارى عمومى نفوس و مسكن در ســال 1395 جمعيت 

شهرستان يزد در مجموع 656000 نفر است.
در قديم يزد يك جاده خاكى داشت و تنها وسيله نقليه دوچرخه، به طورى 
كه از پير و جوان و كاسب و تاجر گرفته همگى سوار بر دوچرخه در آرامش 

در رفت و آمد بودند.
جلال آل احمد نيز در سفر به يزد آن را شهرى پر از دوچرخه مى خواند كه 

جوى  هاى آبش به جاى آب، محل پارك دوچرخه هاست.
در شــهر يزد 4 نوع حمل و نقل شامل تاكسى و اتوبوس، دوچرخه و پياده 

مورد استفاده قرار مى گيرد. (عكس شماره يك)
 

 وضعیت موجود
در حال حاضر تقاضاى ســفر استفاده از اتوبوس در شهر يزد به عنوان يكى 
از انواع مدهاى حمل و نقل عمومى كه داراى گستردگى پوشش مناسب در 
معابر شــهرى نه از نظر فراوانى تعداد اتوبوس كه در 57 مسير ارائه سرويس 
مى گردد. متاســفانه اســتفاده مردم از حمل و نقل شــخصى باعث كاهش 
تقاضاى ســفر آن هم به ميزان 25 درصد ظرفيت صندلى نشين اتوبوس ها 
گرديده و نيز نگاهى به تاكســى در حمل و نقــل عمومى كه به دو صورت 
تاكسى تلفنى(لوكس) و تاكسى گردشــى مى باشد كه با گسترش حمل و 
نقل اينترنتى در هر دو مورد كاهش تقاضاى حداكثرى را نسبت به سال هاى 
گذشته شاهد بوده و بيشتر از تاكسى گردشى مى توان به تاكسى دربستى با 

توجه به تقاضاى بسيار اندك نام برد.

نتيجه گيرى
با توجه به عدم وجود محدوديت هاى ترافيكى و امكان پارك وســيله نقليه 
در همه معابر شــهرى حتى هسته مركزى شــهر ضمن وجود ترافيك در 

بازه هاى پيك ساعت ترافيك مى بايست با ايجاد محدوديت ترافيكى و ايجاد 
پاركينگ هاى با ظرفيت كافى و مناســب همزمان به ويژه در هسته مركزى 
و نيز مشــوقهاى لازم جهت اســتفاده مردم از مدهاى مختلف حمل و نقل 
عمومى از جمله اتوبوس-تاكســى- دوچرخــه و اجرايى نمودن حمل و نقل 

تركيبى گامى بزرگ در اين امر خطير برداشت.
بايد به گونه اى برنامه ريزى نمود كه تقاضا براى اتوبوس و تاكسى و دوچرخه 
به عنوان وسايل حمل و نقـــل عمـومى، دغدغـة بيشـتر شـهروندان بـراى 
جابـــه جـــايى در مسيرهاى شهرى و حومه قرار گيرد استفاده از اتومبيل 
شخصى را كمرنگ كند. پياده روى نيز گزينه اى مطلوب در مسيرهاى كوتاه 
شهرى اســت كه با كاهش اثرات منفى و مخرب اتومبيل بر محيط زيست 
شهرى، آرامش را به مراكز شهرى برمى گرداند. نكتـــة مهـــم ايـن است، 
تركيب اين سه عنصر در شهر، سبب ارتقاى كيفيت محيط شهرى   مى شود.

انتخاب سیستم بهینه 

حمل ونقل همگانی

داود زارع بيدكى 
معاون فنى سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهردارى يزد

يادداشت 

عكس شماره 1: محدوه مورد بررسى شهر يزد(خطوط اتوبوسرانى)


